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foto Jiří Svoboda

OF TRUTNOV a studenti 
vás zvou na shromáždění

"Půl roku od 17.listopadu 1989"
ve čtvrtek, 17.května 1990 od 18 hodin 

na Krakonošově náměstí v Trutnově
Na shromáždění vystoupí i kandidáti, OF okre
su Trutnov pro volby do FS a ČNR. Účast 
přislíbil i

Petr KUČERA
čelný představitel KC OF Praha, poslanec a 
kandidát OF do Sněmovny lidu.

JAKOU CESTOU K TRŽNÍ EKONOMICE
vysvětlí

v úterý, 22. května 1990, v 18 hodin
v Bílém domě v Trutnově

Prof.jng. Věněk ŠILHÁN, DrSc.
za Husáka bagrista, protože signatář 
Charty 77 - nyní rektor Vysoké školy 
ekonomické v Praze, kandidát OF do 
Sněmovny lidu Federálního shromáždění. 
Přijďte si poslechnout konečně jednoho 
rozumného člověka!

§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§§

OF má číslo 7 •
Před půlrokem, 17. listopadu 1989, se na 

Albertově shromáždili studenti k uctění pay 
mátky Jana Opletala, oběti fašismu. Obět 
jednoho studenta připomněla obět další: Jana 
Palacha. Připomněla období "normalizace". 
Studenti se spontánně vydali Prahou. Byli 
zavedeni na "připravenou" Národní třídu - a 
tam měli být pro výstrahu zmasakrováni. Ma
sakr se nestal výstrahou. Stal se poslední 
kapkou, kterou přetekla míra studu občana a 
úpadku společnosti.

V neděli, 19. listopadu, vzniklo Občanské 
fórum. Pod jeho prvním provoláním jsou pode- 
psáni: wVáclav Havel. Václav Malý, Jan Ruml, 
Milan Knažko, Věněk Šilhán, Saša Vondra, Ja
na Petrová, Martin Mejstřík i Milan Hruška. 
Dnes nám jistá část tisku zastřeně naznaču
je, že vznik OF byl připraven jakýmsi "poza
dím", že měl sloužit palácovému převratu, 
vedoucímu k socialismu s lidskou tváří a k 
demokratizaci.

Skutečným vystoupením lidu se však onomu 
tajemnému "centru" situace vymkla z rukou. 
Lidé si uvědomili, že nejsou dobytkem u Žla
bu, místo demokratizace zvolili demokracii.

Nikdo nemůže upřít,, že v čele tohoto pro
cesu stálo Občanské forum. Odpovědně vybralo 
prioritní cíle: odstoupení nejzkompromitova
nějších představitelů KSČ, zrušení 4. článku 
Ústavy o vedoucí úloze KSC, propuštění vězňů 
svědomí.

Tyto cíle jsou dosaženy. Občanské fórum 
za šest měsíci} splnilo, co slíbilo.

Občanské forum má číslo SEDM.
VI.Kaláb



JEDNÁNÍ OF RADA ONV trutnov
2» května 1990

Zasedání předsednictva okr. 
rady OF Trutnov se týkalo u- 
nřesnění průběhu volební kam
paně OF. Přítomní obdrželi 
teze regionálního volebního 
programu OF (viz Zpravodaj 21) 
a ing.Aleö Bouda je seznámil 
se zápisem ze sněmu KC OF Pra
ha z 21. dubna 1990.
8» května 1990

Okr.rada OF Trutnov projed
nala informaci mjr.Jiřího Dla- 
boly, náčelníka MO SNB v Trut
nově, o napadenízobčanů ozbro
jenou skupinou Romů 4.-6.květ
na 1990. Policie je schopna 
udržet pořádek.

Přítomní dále projednali 
průběh volební kampaně a se
známili se s informacemi z ra
dy ONV Trutnov.

K odsunu sovětských vojsk 
z okresu: začít by měl 1.8.90, 
po důstojnících zůstane k dis
pozici 150 bytů, min.náklady 
na opravy jsou 20 tis. Kčs na 
jeden byt. , .

Změny politického klimatu v naSí společností se odrazily 
i ve složení rady ONV v Trutnově. Konečným výsledkem dlou
hých jednání a kompromisů je definitivní "předvolební” slo
žení rady ONV. Rada byla takto konstituována k 1.5.1990 a 
bude v této sestavě působit do podzimních voleb do národ
ních výborů. 
Rada ONV v Trutnově k 1. květnu 1990 
předseda ing. Vlastimil Š u b r t, OF
tajemník MiloS Rádi, ČSS
1. místopředseda ing. Vlastimil P r o u z a, KSČ 
2. místopředseda Miroslav P e t i r a, bezpartijní 
3« místopředseda Jaroslav Hartl, bezpartijní 
členové rady: ing. Aleš Bouda, OF

Naňa DoskoČilová, bezpart. 
ing. Josef Erben, OF 
ing. Frantiöek Havlíček, KSČ

Alfons J i n d r a, ČSL 
ing. Josef J i r á n e k, KSČ 

Eva J iránková, KSČ 
Marie Stránská, ČSL 
Zdeněk Štefan, ČSS 
Václav V e v e r k a, OF

OF K BEZPEČNOSTI
V listopadu loňského roku v Trutnově, 

stejně jako v celé republice, většina občanů 
ukončila nenásilnou pokojnou cestou nedemo
kratickou vládu menšiny. Objektivně třeba do
dat, že menšina - KSČ - se jako celek tota
litní formy moci vzdala do jisté míry dobro
volně (s výjimkou brutálního zásahu na Ná
rodní třídě), protože už dál nebyla schopna 
naši zemi řídit. Pokojný vývoj reformy pokra
čuje do dnešní doby a měl by být skončen vol
bami. Základním předpokladem naší cesty k de
mokracii je bezpečnost a veřejný pořádek. 
Sporné otázky ve společnosti jsou a budou ře
šeny v zastupitelských orgánech všech stupňů, 
'tzn. národních výborech a parlamentu, niko
liv fyzickou konfrontací na ulici.,

V Trutnově po celou uvedenou dobu nedošlo 
k žádnému skupinovému násilí, protože zde 
nejsou žádné rozpory takového rázu, které by 
jednáním nešly vyřešit. Národní výbor i poli
tické strany a seskupení dbají na to, aby 
zájmy razných společenských skupin byly res
pektovány a chráněny. Mladí lidé se chovají 
vesměs kultivovaně, jejich chování a vůbec 
celkový vnější projev nepřesahuje přirozenou 
a sympatickou potřebu mládí se odlišně a sa
mostatně projevit a dobře se pobavit. A to 
bez nenávisti, bez násilí.

Někomu ale tento vývoj v našem městě ne
byl po chuti. Inspirace přišla v podobě ná
rodnostních nepokojů v Teplicích a Liberci. 
Protože v Trutnově nebyly žádné přirozené 
podmínky k vyvolání napětí, bylo nutno jed
nat, situaci zneklidnit. Třeba zprávou, že 
přijede autobus násilníků, aby napadl místní 
romskou menšinu, která asi již byla znepoko
jena událostmi v uvedených městech, a vnutit 
jí názor, že se musí bránit sama. Autobus 
žádný nepřijel, byli tedy napadnutí, zbiti a 
zraněni mladí lidé, kteří se neprovinili ni
čím jiným, než že na sobě měli černou bundu, 
možná s nějakým cvočkem. Nebo ani to ne. 
Nakonec byli napadeni i příslušníci SNB.

OBČANŮ
Záměr někoho se zdařil. Výsledek je smut

ný pro všechny zraněné a zbité i ty, kteří 
budou za násilí potrestáni.

Protože se jedná o závažnou událost v rám
ci celého okresu, zabývalo se jí,8.5.1990 
Koordinační centrum Občanského fora s těmito 
závěry:
1. Příčinou skupinového násilí byla falešná 

zpráva, která bylá zřejmě záměrně rozšíře
na s cílem vyvolat nepokoje. Původce zprá
vy a podněcovatele násilí je třeba zjis
tit a v souladu s našimi zákony potrestat.

2. Skupina lidí, která se násilí dopustila, 
jednala protiprávně. Cítili-li se na zá
kladě mylné informace ohroženi, měli se 
obrátit na státní orgány, t.j. SNB se žá
dostí o ochranu.

3. Jednotlivci, kteří bezdůvodně napadli a 
zranili mladé lidi musí být zajištěni a 
potrestáni v souladu s právem.

4. Představitelé SNB a prokuratury v okrese 
by měli veřejnosti vysvětlit, proč nebyla 
učiněna dostatečná preventivní opatření k 
zamezení vzniku napětí a následných násil
ností a co učinili, aby se neopakovaly. 
Sbor národní bezpečnosti, prokuratura a 

soud musí v nových podmínkách prokázat, že 
dokáže zaručit veřejný pořádek a bezpečnost 
všech občanů. Veřejnost vyzýváme k účinné a 
aktivní spolupráci. V právním státě, kterým 
chceme být, uplatňují právo k tomu zákonem , 
určené instituce, v žádném případě ne jednot
livci, ani skupiny občanů.

Nakonec není na Škodu připomenout, že za 
bezpečnost v ČSR odpovídá příslušné minister
stvo. Pravda, máme dvě vlády a také dvě mini
sterstva. A tak se vás páni ministři ptáme: 
Kdo za tento stav odpovídá a zabezpečí pořá
dek, pan Sacher nebo pan Hrazdíra?

KC OF Trutnov
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PhDr. Wolf za OF a ing. Šubrt, nový předseda 
ONV Trutnov, při vzpomínkovém aktu u pomníku 
padlých na trutnovském hřbitově 8. 5« 1990.

foto Josef Svoboda

Dvůr Králové 9.5.1990
Ve středu 9. května 1990 se uskutečnilo 

na náměstí shromáždění občanů Dvora Králové 
nad Labem, svolané místním OF. Dvanáct set 
účastníků shromáždění se seznámilo s kandi
dáty Ol do voleb do FS a ČNR. V krátkých vy
stoupeních se představili PhDr. Wolf, ing. 
Bouda, ing. Novák, RNDr. Huml a prof.Biben.

Problematice 45» výročí ukončení 2.světo
vé války, významu obětí jak spojeneckých vo
jáků, tak i civilního obyvatelstva a k čemu 
nás dnes tyto oběti zavazují se ve svém vy
stoupení zabýval PhDr. Vladimír Wolf.

Ing. Vágner, zmocněnec OF pro volby ve 
Východočeském kraji, se ve svém vystoupení 
zabýval především poválečným vývojem a dů
sledky vlády komunistické strany na morálku, 
ekonomiku a přírodu nejen v Československu, 
ale i v ostatních zemích tzv. východního 
bloku. Zajímavé bylo také vystoupení správce 
dvorské farnosti s důrazem na nezbytnost od
stranění devastace morálky a pokřivených 
vztahů mezi lidmi.

Shromáždění, které mělo jak velmi pěkný 
průběh, tak i potřebnou gradaci, bylo ukon
čeno zpěvem státní hymny. .

Díky, pane Kirsch
Redakce Zpravodaje chce upozornit na obě

tavou práci pana Kirschez trutnovské 
tiskárny. Pan Kirsch pro nás připravuje do 
tisku všechny fotografie, mnohdy v šibenič
ních termínech a mnohdy za pomoci kouzel a 
černé magie - jinak nelze vysvětlit kvalitu, 
kterou z těch všelijakých snímků dostane.

Děkujeme!

45. VÝROČÍ
f

V úterý, 8. května 1990, vzpomněli před
stavitelé města a demokratických politických 
sil výročního dne kapitulace fašistického 
Německa před pětačtyřiceti lety.

Malého pietního aktu, konaného z podnětu 
Občanského fóra v Trutnově, se zúčastnili 
představitelé ONV Trutnov v čele s předsedou 
ing. Šubrtem, představitelé MěstNV Trutnov 
s předsedou ing. Grundmanem, zástupci Občan
ského fóra v čele s kandidátem OF pro volby 
do FS PhDr. Vladimírem Wolfem, zástupci Čs. 
strany socialistické, Čs. strany lidové, Čs. 
sociální demokracie, závodů a Skol Trutnova.

Ing. Šubrt spolu s ing. Grundmanem uctili 
památku obětí faěismu položením věnce k pom
níku padlých rudoarmějsců na trutnovském 
hřbitově. Předseda ONV ing. Vlastimil Šubrt 
v krátkém projevu připomněl hrdinný boj so
větských, spojeneckých a naěich vojáků, boj, 
který byl korunován dočasným osvobozením 
Československa z fašistické totality. Ta by
la v roce 1948 vystřídána totalitou komunis
tickou. Zdůraznil diametrálně rozdílnou úlo
hu Rudé armády v roce 1968^a vzpomněl i kon
ce totality v listopadu loňského roku.

Za OF Trutnov hovořil PhDr. Vladimír 
lolf. Z jeho projevu vyjímáme:

•'Tíhu tohoto zápasu nesly především spo
jenecké státy - Spojené státy americké, So
větský svaz, Velká Británie a Francie. V na
šem geopolitickém prostoru byl hlavní válčí
cí stranou na straně spojenců Sovětský svaz, 
jehož lid, ač tak deptán svými vládci, doká
zal zmobilizovat své síly a bez ohledu na 
obrovské ztráty porazit na východní frontě 
fašistické Německo a jeho spojence. Východní 
fronta byla až do vylodění spojenců v Norman
dii hlavním válčištěm 2. světové války. Vzpo
mínáme tedy všech těch poctivých bojovníků 
za naši svobodu, vzpomínáme i obětí fašis
mu v koncentračních táborech, zajateckých 
lágrech a jinde. Vzpomínáme stovek našich' 
statečných českých a slovenských vojáků, 
kteří položili Životy na všech frontách dru
hé světové války. Značnou účast na osvoboze
ní naší vlasti měli nejen sovětští a američ
tí vojáci, ale v jejich svazcích i bojovníci 
dalších národů, u nás zejména armády rumun
ské a polské. Musíme si ale i připomenout vý
znamný podíl na osvobození našeho Trutnovská, 
který měli partyzáni rozličných skupin i bo
jové jednotky československé armády z Jilem
nická a Jičínska, rychle postupující na úze
mí Trutnovská ve dnech 9.-10.května 1945»

Cítím značnou potřebu připomenout i více 
jak 40 obětí z řad především maďarských ži
dovek. Tato děvčata zemřela na následky kru
tého zacházení v pobočce koncentračního tá
bora Gross Rosen v Poříčí u bývalé Inářské 
firmy Haase. Chci vzpomenout i mnoha obětí 
pochodu smrti z tohoto koncentračního tábora 
přes území našeho okresu v únoru 1945.

Vojáky spojeneckých armád, domácí odbojo
vé pracovníky, naše vojáky, ty všechny si 
budeme připomínat, protože ti se podíleli na 
našem osvobození z fašistického jařma. Mysť?í 
lim, že my všichni a samozřejmě i celá Evro
pa si přeje, aby už nikdy žádná totalita ne
rozhodovala o osudech národů. Těm mrtvým 
jsme tím zavázáni.”

Za Čs. stranu socialistickou položil kvě
tiny u památníku padlých osvoboditelů pan 
Řezníček, který ve svém krátkém projevu zdů
raznil podíl československých vojáků, kteří 
proti fašismu hrdinně bojovali na východní 
i západních frontách.

Na závěr pietního aktu PhDr.Wolf uctil 
květinami pomníček umučených židovských děv
čat na památku obětí koncentračního tábora 
v Poříčí.

J.Koukal
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VÁCLAVSKÉ HAVLOVICE

•’Šest tisíc pamětních listů jsme měli, 
tohle zbývá," ukázal Petr Vojtíšek ze Sokola 
Havlovice za sobe do téměř prázdné krabice v 
cíli dálkového pochodu Václavice-Havlovice. 
"Pět tisíc lidí tady už prošlo určitě."

Bylo po třetí odpoledne, sobota 12.5.1990, 
střídavě pod mrakem a slunečno, ideální po
časí na pochodování. Havlovické hřiště se 
hemžilo lidmi.

"Tady je nádherná atmosféra, přijeli jsme 
na kole, jsme tady od rána, tea čekáme, jest
li sem přijde pan ministr Sacher," řekli mi 
Jiří Matějů a pan Bernard, technici z Nácho- 
da a na můj dotaz dodali: "Koho budeme volit? 
Jednoznačně Oř!"

Na dojmy z pochodu i na volební tip jsem 
se náhodně'zeptal několika dalších lidí. 
Kolektiv Komerční banky Náchod, dvě ženy a 
dva muži odpočívající na trávníku hřiště:

"Šli jsme z Václavic podle řeky Úpy, ces
ta byla krásná, počasí nádherné a atmosféra 
tu je báječná, vynikající..., po cestě,, na 
Rýzmburku, jsme podepsali Občanskému fóru a 
Straně zelených požadavek, aby tam nebyla 
skládka uprostřed tak krásné krajiny. Budeme 
volit Občanské fórum - a Stranu zelených." 
Karel Čepelka, řidič Uhelných skladů v čele 
své rodiny:
1 "Jsme z Bohuslavice nad Metují, z Nového 
Hrádku, šli jsme to dost komplikovaně, dět
skou trasu, ale vraceli jsme se do Kostelce 
pro auto, takže jsme to šli dvakrát. A nála
da? Dobrá! Volíme jasnou sedmičku, já do to
ho dělám, dá se říci, od 25.listopadu, tak 
koho jiného, než OF?"
Manželé Miloš a Renata Stárkovi z Tepny Čer
vený Kostelec rozloženi na trávníku, oblože
ni dětmi a přáteli, se smíchem:

"My jsme nešli, přijeli jsme autem. Byli 
jsme se podívat v Malých Svatoňovicích, ale 
děti šly pěšky, máme tady pochodníky. Volit 
budeme úplně jasnou sedmičku - já teda váhám 
mezi šestkou a osmičkou - ne, ne, bude to 
sedmička!"
Miluše Hofmanová, důchodkyně:

"Líbí se mi tady, v Havlovicích,je vždyc
ky hezky. Já budu volit Občanské fórum. Za 
prvé, to to začalo a to si to zaslouží, a za 
druhé, ne že bych ty ostatní strany neuznáva
la, ale myslím si, že když se budeme hodně 
tříštit, tak vyhrají komunisti."
Milada Čepelková, zdravotní sestra ve službě:

"Zasahovala jsem čtyřikrát, tři úrazy na 
kole a jedno vymknutí kolena, nic vážného ne. 
Atmosféra tady se mi líbí. Koho budu volit? 
To si ještě musím promyslet."
Jaromír Havel, nástrojař, a pan Milan Štaj- 
ner:

"Po cestě to bylo bez problémů, tady je 
to vynikající. Volit budeme oba třiadvacít- 
ku, Křestanskou a demokratickou unii." 
Paní Maixnerová, vedoucí prodejny:

"Líbí se nám tady, je to pěkné. Ještě ne
vím, koho budu volit... holky, koho budeme 
volit..., sedmičku? No jasně, Občanské forum!" 
Pavel Komín, dělník v Prefě:

"Šli jsme z Václavic trasu 17 km, šlo se 
nám dobře. Volit budeme Občanské fórum." 
Čtyři studentky 3.ročníku gymnáziá z Opavy- 
-Vítkova:

"Jsme ze severní Moravy, jsme tady na vý

letě, právě jsme přišly z Malých Svatoftovic, 
talc se rozhlížíme. My ještě nevolíme, ale 
kdybychom mohly, ^ak komunisty ne, určitě ne. 
Asi to Občanské forum."
Jitka AntoŠková, dětská sestra a Eva Krejčo
vá, projektantka, obě z Prahy - Proseká:

"Šly jsme 15 km a podívejte se na mě, jak 
vypadám! Že skvěle? Jo..., šly jsme po silni
ci, proti jezdila auta, jinak to šlo. Volíme 
Václava Havla! Teda toho, kdo volí Václava 
Havla..., sedmičku, určitě."
Urostlý vedoucí pionýrského oddílu Maxim a 
Rotemdci z Jaroměře:

"Šli jsme z Václavic trasu 15 km, šlo se 
nám díky počasí dobře, ale tady jsme čekali 
víc starostlivosti. Je to tady taková změt, 
každý se stará sám o sebe. Když člověk ujde 
patnáct kiláků a ještě s děckama..., vím, 
koho volit nebudu. Koho ano, to se ještě 
rozhodnu."
Václav, jeden z organizátorů pochodu:

"Žádné problémy s organizací nebyly, jen 
jsme nečekali tolik lidí. Měli jsme tady už 
čtyř i pětidenní akce, ale takhle navštívenou 
ještě ne..., jsem členem Občanského fora, 
takže nebudem mluvit o tom, koho budu volit, 
jo? !"

T

Na dálkový pochod Václavice-Havlovice se 
letos vydalo 5 100 lidí, z toho 300 jich je
lo na kole trasu 80 km. Procházka krásnou 
přírodou lidem zvedla náladu, utužila zdra
ví, unavila nohy, ale hlavně tak účastníci 
manifestovali svou podporu kandidatuře Vác
lava Havla na prezidenta po volbách.

Před čtvrtou odpoledne přijel JUDr.Ri
chard Sacher, federální ministr vnitra. Po
zdravil se nejprve s organizátory a s kan
didáty KDU a OF. Do mikrofonu mi řekl:

"Tady to je vždycky pěkné, protože na 
těhle vesnicích, podle mého názoru, zůstal 
takový ten zdravý duch, nedevastovaný tou 
ideologií, která tady čtyřicet let vládla." 

Při minulých pochodech Havlovice - Kohou- 
tov se o "blaho" pochodníků starala StB. 
Dnes je zde ministr vnitra, ptám se tedy na 
dnešní zajištění bezpečnosti účastníků.

"Jak je zajištěna bezpečnost? Koho a če
ho? Před kým? Před zemětřesením - nebo před 
’temnými silami’?"

Zahanben odpovědí pana ministra, který 
přijel bez obav i bez ozbrojené ochranky, 
jsem se rozhlédl po bezstarostných tvářích 
kolem.Pohoda, tady se nemusíme ničeho obá
vat. At už se v tisku mlhavě naznačuje ta
jemné řídící pozadí listopadové revoluce, at 
už se zveličují zprávy o rasových nepokojích 
či o vystrkujících růžcích estébáků, pan mi
nistr je klidný a má situaci pevně v rukou. 
Není důvod, proč by nemohl trávit víkendy 
doma, mezi svými', jako tady v Havlovicích.

Po čtvrté hodině začal politický mítink, 
který velice sympaticky a neformálně vedl 
Vladimír Stárek. Uvítal nového předsedu ONV 
v Trutnově ing. Vlastimila Šubrta, nového 
předsedu MNV Havlovice pana Součka i mimo
řádného hosta slavnosti, pana ThDr. Tomáše 
Halika, poradce Františka kardinála Tomáška.

Zaplněnému havlovickému hřišti se pak po
stupně představili kandidáti do voleb, jak 
za KDU, tak za OF. Blok OF uzavřelo vystou
pení Milana Hrušky, poslance OF ve Federál
ním shromáždění. Mimo jiné řekl:
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"Za určitých okolností by se mohlo stát, 
a je to velice pravděpodobné, žo komunisté 
nebudou mít ve vládě ani jedno ministerské 
křeslo! (potlesk a výkřiky souhlasu) Pak bu
de důležité, kolik křesel bude mít tato ne
bezpečná strana v parlamentě. Moje krédo je, 
že viníci současného stavu musí být potres
táni! (potlesk) Když jsme jednali o majetku 
KSČ, tak jich tam bylo jeStě 36%. Jestliže 
budeme chtít přijmout ústavní zákon, kterým 
bychom potřebovali zablokovat jejich maje
tek, tak za určitého množství komunistů ne
budeme schopni v parlamentě tento zákon 
přijmout. Proto si myslím, že když bude par
lament složen z Občanského fóra a Křesťanské 
a demokratické unie, bude to to pravé oře
chové ! "

Na závěr vystoupil JUDr.Richard Sacher;
’’Dovolte, abych vás pozdravil na tomto 

táboře lidu, které byly tak časté za první 
republiky. Dovolte, abych vám předal upřímný 
nozdrav našeho pana prezidenta Václava Havla 
(potlesk, skandování AŤ žije Havel!). Pan 
prezident děkuje za pozornost, která muwbyla 
věnována prostřednictvím plakátů a pamětních 
listů (potlesk).

Začal jsem jako pomocný dělník v továrně 
u Těmínů a skončil jsem jako ministr (smích 
a potlesk). Je to taková zvláštní kariéra. 
Mezitím jsem stihl taky vozit chleba, rohlí
ky a dorty, pak jsem chvíli pracoval v do
lech, byl jsem na vojně, pracoval jsem v Li
dové straně a když mě pak vyhodili, tak jsem 
dělal bílé čáry na silnicích a to bylo veli
ce zajímavé zaměstnání (potlesk). Všechno, 
co jsem dělal, mne poučilo. To je také ten 
důvod, který mě odnaučil, na rozdíl od ně
kterých prominentů bývalé vládnoucí strany, 
plést si sekretariát a proletariát (smích 
a potlesk)!

Z prostých a jednoduchých pracujících li
dí jsem vyšel, tímto prostým člověkem jsem 
zůstal a až přestanu tuto funkci dělat - to 
se uvidí, kdy - tak se vrátím k tomu, co mě 
bude bavit, začnu zřejmě pěstovat ovečky, 
zajímat se o řadu svých zájmů a budu se taky 
mustet něčím dalším živit.

K ministerstvu vnitra. Chci:říci několik 
tezí, kterými se řídím. Vláda národního po
rozumění přijala program - a to poprvé po 
dvaačtyřiceti letech - který realizuje bez
pečnostní politiku státu. Předcházející pro
gramy, to byly bezpečnostní programy poli
tické strany a to je veliký rozdíl! Tento 
bezpečnostní program vlády národního porozu
mění mě jako ústavního činitele zavazuje ne
dovolit, aby u nás došlo k obnově totalitní
ho režimu. 0 to se samozřejmě snažím (po
tlesk, výkřiky souhlasu). Dějiny a historie 
totalitního režimu však nezačaly v roce 68, 
ale v roce 1948. I na toto období se musíme 
podívat. Není nám jedno, kdo bude budovat 
tuto novou demokratickou společnost. Novou 
společnost s čistými vztahy musíme budovat 
také s čistými lidmi, jinak to nejde. Je na
ším cílem, aby naše bezpečnost chránila záj
my našich občanů, aby policisté chápali svou 
práci jako službu občanům, a je to služba 
těžká, náročná a odpovědné...”

Atmosféra předvolebního mítinku byla ži
vá, úsměvná a jednoznačná. Žádné strnulé po
hledy upřené na tribunu či hledající nadří
zené, jak to známe z uplynulých desetiletí. 
Lidé reagovali spontánně, hovořili a obra
celi se k těm, co stáli či posedávali okolo. 
Otevřeně, jako loni v listopadu na Václav
ském náměstí v Praze.

Kdo jste se letos do Havlovic nedostali, 
litujte. _ ,

Milice proti lidem
V den prvního výročí okupace naší repub

liky vojsky Varšavské smlouvy, t.j. 21.8. 
1969 povolal tehdy vedoucí tajemník OV KSČ 
milicionáře z n.p. Krkonošské papírny v Ho
stinném. Do Trutnova jich tehdy dojel plný 
autobus Krkonošských papíren. Jejich úkolem 
bylo potřít jakékoliv známky nesouhlasu s 
provedenou okupací.

Dle pozdějších zpráv zachovali se naši mi
licionáři vůči pokojným lidem drasticky a 
pendreky sjednávali pořádek. Stačilo, aby 
měl někdo na klopě obraz Dubčeka, nebo tri
kolóru zastřenou smutečním flórem.

Velmi by nám prospělo, kdyby se někdo z 
postižených osob ozvali
17.4.1990 Za OF Chotěvice

ing.H.Kindlerová, J. Viesner

Requiem za havíře
Velice snadné je bořit, ale velice těžké 

tvořit - píše v 8. čísle hornické Jiskry z 
5. 4. 1990 Jaroslav Ondráček, člen bývalého 
Jakešova ÚV KSČ.

Jsou to slova, která sedí. Jak by ne, 
vždyť jsou podložena letitou historickou 
zkušeností komunistické strany.

Jen namátkou. Únorem 1948 KSČ rozvrátila 
rodící se demokratickou společnost. Doslov
ným užitím Marxových pouček z minulého sto
letí rozvrátila strukturu průmyslu. Neboť 
budovat těžký průmysl v zemi s omezenými su
rovinovými zdroji je stejně rozumné, jako 
pověsit si v ložnici lustr a nepřipojit k 
němu dráty.

KSČ ochotně nechala drancovat národní bo
hatství pro své moskevské kumpány. Vladimír 
Janík píše v Lidových novinách z 5.5.1990 o 
tom, že v šedesátých letech se jen z Pří
bramska do SSSR týdně odesílalo v průměru 
1400 tun smolince. Za libru (0,435 kg) této 
suroviny platily USA v té době Jihoafrické 
republice 26 USD. SSSR nám do roku 1965 ne
platil nic (mafiánská cena za ochranu?), po
tom 28 Kčs za tunu smolince. Jen za ob
dobí patnácti let (1950-1965) nás komunisté 
na těžbě jen z této lokality okradli o 62,7 
miliardy USD, tedy každého z nás o 4183 do
lary! Každého z nás, protože šlo o národní 
bohatství, ne bohatství KSČ - ale zkuste se 
"svých" dolarů domáhat v bance...

Komunisté nechali devastovat lesy, pole 
a řeky, nechali chátrat domy i továrny.

Pod vedením komunistů jsme se naučili ne 
žít, ale vegetovat; ne ve společenství, ale 
v atomizované lidské množině - izolovaně, 
jako ve skleníků. Ovšem nefungujícím. Odnau
čili jsme se nést osobní odpovědnost. Odnau
čili jsme se pracovat.

Ideologickou devastací kultury nás KSČ 
odnaučila pociťovat kulturní potřeby. Odnau
čila nás vzájemné úctě, toleranci, poctivému 
a přímému jednání.

Po systematickém výplachu mozků demago
gicky budovatelskými frázemi nám předhodili 
medové drobky výdělků a bič nadsazených cen. 
Makejte, ať máte na barevnou televizi, na 
auto, na Jugoslávii. Kašlete na své zdraví. 
My na to vaše kašlem taky, vaše cena je jen 
v pracovní síle. Dobytek, který už nemůže 
táhnout, nás nezajímá. '

Myslete na to, vy všichni invalidní dů
chodci, až vám u volební urny bude cukat 
ruka k číslu deset.

V úterý 8. května 1990 měl pohřeb havíř 
Jiří Košťál. Kombajnér rubačské osádky hlav
ního předáka Jaroslava Ondráčka. Zemřel na 
silikózu. Ve 44 letech. Kaláb
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VOLEBNÍ MANAŽERKA OF TRUTNOV

MARCELA PAULŮ
Svobodné volby Jsou pro nás něčím novým. Stejně 

tak nová je pro nás právě probíhající volební kam
paň. Představují se v ní kandidáti i volební pro
gramy jednotlivých stran a hnutí. Je jich třiadva
cet, ne jeden program a jednotná kandidátka, je
jichž popularizaci zvládly orgány KSČ. Dnes potřebu
je každá strana člověka, který by volební kampaň ří
dil.' Volebního manažera.

OF Trutnov má manažerku: Marcelu Paulů.
- Jaké ,je Vaše původní povolání?

‘‘Studovala Jsem FŤVs UK v Praze. Na jaře 1989 jsem 
byla nemocná, proto jsem státnice skládala až 
na podzim. Teň jsem učitelka s aprobací tě
lesná výchova - biologie, ováem v tomto 
školním roce jsem zaměstnání už nesehna
la."
- Y listopadu 1989 jste tedy byla v Pra- 
ze? —

"Do Prahy jsem přijela 22. listopa
du a tři týdny jsem byla ve stávkovém 
výboru FTVS UK. Brali mě tam už jako 
inventář. Pomáhala jsem malovat a 
roznášet plakáty, organizovat vý
jezdy. I když jsem nebyla mluvčí, 
nějaké zkušenosti jsem získala." 
- Můžete v kostce definovat styl 
volební kampaně Ól?

“Nebudeme slibovat nic konkrét
ního, to by byl vůči voličům podvod.
Zodpovědně můžeme pouze vykreslit si
tuaci, jakou jsme po KSČ zdědili a způ
soby, jakými se z této neutěšené situa
ce chceme dostat. Slibují všechny strany a 
přitom nemají zajištěno, zda a jak své sliby 
splní; např. plakát soc. demokracie slibuje vyšší ži
votní úroveň do dvou let, to je nesmysl. Seriozní pro

foto Josef Svoboda

gram musí lidi připravit na těžkosti, následky Čtyřicetileté devastace hospodářství, poli
tického Života, morálních a kulturních hodnot nelze napravit ze dne na den. Jedině kandi-
dá ti Oř jsou zárukou návratu do Evropy, oni jediní ve vládě i ve FS skutečně do úmoru pra
cují, oni jediní jsou v obraze.
VIME, co CHCEME a s našimi kandidáty to DOKÁŽEME!"
- Konkrétně na okrese Trutnov?

"Mám vypracovaný časový rozvrh předvolebních besed, ve větších městech mám své zástupce, 
spoléhám i na kulturní sekci OF Trutnov, jsou tam schopní lidé a budeme spolupracovat. Ne
chci dělat nějakou komunisticky suchopárnou agitaci, to ne. Jezdím s kandidáty a předsta- • 
vuji je občanům, sami mi to usnadňují, třeba profesor Pivoňka, to je velice vtipný člověk, 
lidé se při jeho vystoupeních určitě nenudí. V Trutnově uvidí občané kandidáty OF zítra, 
tj. 17. května, od 18 hodin na Krakonošově náměstí. Všechny srdečně zvu a na všechny se 
těším!"

Pavel Šmíd je optimista
V úterý, 8.května 1990, se v Bílém domě 

v Trutnově občanům předvedli kandidáti OF 
oro volby do FS a ČNR. Marcela Paulů a Pavel 
Smíd, volební manažeři OF, postupně předsta
vili PhDr. Vladimíra Wolfa, ing. Aleše Bou
du, ing. Václava Špůra, RNDr, Ondřeje Humla, 
prof. Vasila Bibena za Oř Trutnov a dr.Strán
ského z Pardubic. Nečekaně se ukázal i Milan 
Hruška, poslanec FS, havíř z Malých Svatoňo- 
vic, signatář Charty 77 a jeden ze zaklada
telů Občanského fora.

Sympatického Pavla Šmída jsem se před Bí
lým domem zeptal:
- Jak jste slavili 1.máj v Pardubicích letos?

"Lidi vyšli do ulic spontánně. Na rozdíl 
od minulých let nezabral průvod vozovku, li
dé šli přirozeně po chodnících. Na čtrnácti 
místech hrály kapely, od cikánských přes 
folkaře až k punkům." 
- Došlo u vás k nějakým bitkám mezi Romy a 

"holými lebkami"?

"Ne, vůbec ne. Kapely hrály na různých 
místech, jejich příznivci se k sobě nedosta
li. Všechny ty rasové nepokoje jsou vyvolány 
uměle, vypadá to, že za tím jsou i bývalí 
estébáci a ke všem fámám přispěl i tisk, kte- 
rý ty nepokoje nafoukl do obřích rozměrů." 
- Čemu tyhle bitky nahrávají?

"Jednoznačně komunistům. Nože a řetězy v 
rukou mají vyvolat nejistotu, strach, desta
bilizovat situaci, aby si lidé řekli: zlatí 
komunisté, tohle za nich nebylo." 
- Jak se Ti jeví Trutnovsko?

"Tady má OF těžkou pozici. Okres Trutnov 
má nejnižší průměrné platy ve Východočeském 
kraji, je tady málo starousedlíků, lidi v po
hraničí nemají v tak velké míře vypěstovaný 
vztah ke kraji, ve kterém žijí. To chce OF 
změnit - a tak věřím, že i trutnovští občané 
půjdou k volbám s rozumem v hrsti a ne v kal
hotách." ,

6



Výzva OF 
k volbám Z dopisů

Na základě Jednání politic
kých stran bylo dohodnuto, 
že hlasovací lístky budou vo
ličům roznášet občanské výbo
ry a aktivisté politických 
stran. Hlasovací lístky musí 
být doručeny nejpozději 3 dny 
před konáním voleb. Je to te
dy poslední příležitost pro 
osobní předvolební agitaci.

KSČ této příležitosti vyu
žije a vzniká tak nebezpečí 
demagogického ovlivňování 
zvláátě starších občanů.

Vyzýváme proto všechna OF 
měst a obcí, OF na závodech a 
v institucích, aby vybrala ze 
svýeh členů a ze spolehlivých 
občanů bez politické přísluš
nosti aktivisty, kteří budou 
hlasovací lístky roznášet.

Jména aktivistů nahlaste 
na příslušné národní výbory.

V Trutnově nahlaste akti
visty OF nejnozději do čtvrt
ka, 17« května 1$?0. sekreta
riátu OF Trutnov, Horská 22, 
telefon 5931 paní Zemano
vé nebo panu Lázničkovi.

Potřebujeme znát: 
- jméno a příjmení 
- bydliště 
- ulice, kde je aktivista 

schopen hlasovací lístky 
roznáše t

Upozorňujeme, že pro roznáše
ní hlasovacích lístků nelze 
použít členů volebních komisí.

Děkujeme za pomoc a pocho
pení .

KC OF Trutnov

výzva!
Spolek Němčil žijících v 

Trutnově se obrací na Občan
ské forum a české úřady s 
prosbou o pomoc při založení 
kulturního a informačního 
střediska pro oblast Krkonoš.

Středisko bude poskytovat 
a zprostředkovávat kulturní, 
sportovní a v pozdější době i 
pracovní kontakty v německy 
mluvících zemích.

-HR-

Pan Milan Vašíček 
popisuje ve svém dopise čin
nost PV ROH od 21.8.1968 do 
roku 1970, kdy odbory pod je
ho vedením skutečně hájily 
zájmy pracujících. Po dubnu 
1969 nastupuje komunistická 
"normalizace" a celý PV ROH 
musel odstoupit. Pro "ohrože
ní bezpečnosti státu" podle 
§ 53 1c) ZP dostal pan Vaší
ček od ředitele Musila 31*8. 
1970 okamžitou výpověň - za 
nezávislou odborářskou čin
nost. Pro pana Vašíčka tím 
začaly roky ústrků a perzeku
cí, KSČ jej 19 let dávala na 
školeních za vzor pravičáka.

Ing. Vladimír Haken 
podrobně líčí své rozčarová
ní z konkursních řízení v uč
ňovském školství. Konkursy 
vypadají jako demokratické 
řešení obsazování vedoucích 
funkcí, lehce však mohou 
sloužit k prosazování zájmů 
laxních pedagogů, zvyklých na 
nenáročné požadavky na svou 
práci. Některé metody, pou
žívané u konkursů, jsou poni
žující, v některých případech 
je o vítězi konkursu rozhod
nuto už předem, takže kon
kursní řízení sklouzne na ú- 
roveň kabaretu. K demokracii 
a ke zlepšení úrovně školst
ví povede ještě dlouhá ces
ta, naše občanská vyspělost 
je ještě v plenkách. 0 ideá
lech se hezky poslouchá na 
mítincích, v praxi stále na 
prvém místě zůstává osobní 
nrosněch.
22. 4. 1990

Ze Života Spolku Němců

V neděli, 29. dubna 1990, 
uspořádal Spolek Němců v Trut
nově pro důchodce německé men
šiny společný zájezd do Ra
kouska.

-HR-

Ppn Jindřich P i ž 1 si 
oprávněně stěžuje na nepravi
delnost vevvydávání Zpravoda
je. Zároveň upozorňuje na ne
dodržování zásad bezpečnosti 
práce v EPO Trutnov-Poříčí. 
Sám je obětí úmyslného poško
zení zdraví, způsobeného bý
valými nekritizovatelnými 
kádry. V jejich složení a sty
lu práce nedošlo prý k vidi
telným změnám. Pan Pižl vybí
zí OF, aby"zaznamenalo a vy
pracovalo přehled všech pra
covních úmrtí v této elektrár
ně a přičetlo to také k de- 
vastačním účinkům, jež tento 
provoz způsobil." Závěrem kri
tizuje nedostatečnou agitaci 
OF ve vnitřním městě za výlo
hami.
Pozn.redakce: Vzhledem ke 
květnovým svátkům, vycházejí
cím na středy, jsme se snaži
li vydání Zpravodaje uspíšit, 
takže se stalo, Že č. 20, 
prodávané na Majáles, bylo už 
3. května vyprodané. Omlouvá
me se panu Pižlovi i všem, na 
které se nedostalo. Od č. 21 
jsme zvýšili náklad na 5000 
výtisků a doufáme, že nyní se 
už na každého zájemce dostane.

Ze sportu
Gondek porazil mistra světa

29» dubna 1990 proběhl ve 
Vrchlabí mezinárodní turnaj v 
karate za účasti karatistů z 
Trutnova, Vrchlabí a mistra 
SRN. Turnaj se konal pod zá
štitou oddílů karate TJ Dyna
mo Poříčí, Spartak Vrchlabí a 
sportovní odbočky Svazu Němců 
v Trutnově.

Karatisté z Baumanthalu 
zvítězili těsně nad výběrem 
Krkonoš. Nejlepší výsledek 
pro barvy Krkonoš vybojoval 
trutnovský Gondek, který po
razil mistra světa.

-HR-

Z otevřeného dopisu gen. prokurátorovi
Pan Milan Ambrož nám za

slal kopii svého otevřeného dopisu JUDr. 
Pavlu Rychetskému, gen. prokurátoru ČR. Pan 
Ambrož podporuje dopis JUDr. Sokola, kterým 
městský prokurátor v Praze varuje UV KSČ 
před možnou trestnou činností a nesouhlasí s 
postupem JUDr. Rychetského. V závěru dopisu 
pan Ambrož píše:

"Promiňte, ale domnívám se, souhlasně s 
JUDr. Sokolem a mnoha dalšími občany této 
země, že je-li některé hnutí propagátorem a 
zastáncem jakéhokoliv útisku jed
notlivce, skupiny nebo národů, a to jak u 
hlediska ideologického, rasového nebo nábo
ženského, stojí mimo zákon slušné společnos
ti. A zákon je zakazuje! Viz fašis
mus, rasismus a další.

Vy ani při zdůvodnění v dopise JUDr. So
kola mu nedáváte za pravdu? Koho tedy budeme 

rehabilitovat? Komu budeme vyplácet náhrady? 
Nikdo nikoho nevěznil, nikdo nikoho nenechal 
popravit? Nikdo nelikvidoval celé třídy (rol
níci)? Snad nesouhlasíte s tím, že jedinci? 
V Ústavě naší republiky snad byla zakotvená 
vedoucí úloha strany, strana vše řídila a Vy 
připustíte argumenty KSČ, že procesy vedl 
stát??? A stát at poskytuje náhrady! A co se 
změnilo v ideologii strany, v té ideologii, 
pod pláštíkem které se toto vše dělo? Prak
ticky nic. A v současnosti? I pod krásnými 
hesly se dá provádět možné i nemožné.

Mýlím-li se, rád se nechám poučit, ale ne 
od těch, kteří mění stanoviska Jak jim velí 
momentální situace.

Ve Vaší další práci Vám přeji mnoho úsně- 
chů." 
25.4.1990
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Ze stavební sekce OF kalendář ----------- í

Výsledky ankety Oř na sídlišti "Zelená 
louka" byly projednány se zástupci projektan
ta, investora, MěstNV Trutnov, VaK HK a se 
sídlištní radou. Zpráva z těchto jednání by
la 18. dubna 1990 předložena MěstNV Trutnov. 
Uvádím její stručný výtah.

Většinu problémů s obchodní vybaveností, 
zdravotním střediskem, restaurací a cukrár
nou by měl vyřešit objekt COV (centrální ob
čanská vybavenost), který by měl být dokon
čen v roce 1993» Požadujeme prověřit možnost 
zprovoznění prodejny potravin před dokonče
ním celé stavby.

V oblasti sportovišt žádáme o zpřístupně
ní školního stadionu pro veřejnost, vybudo
vání volně přístupných sportovišt v prostoru 
plánovaném pro školku na stavbě S I (u tra
ti) a o využití části tohoto prostoru pro 
sportovní areál TJ Lokomotiva,

Dodávky vody by mělo vyřešit rozšíření vo
dárny v Temném dole. Trváme na ponechání 
TEXLEN klubu pro kulturní účely a znovuotev
ření kina. Na cestě k Novým dvorům žádáme 
omezit provoz motorových vozidel a navrhuje
me vybudovat cyklistickou stezku k rybníku 
Peklo. Trváme na včasném otevření rozestavě
né MŠ na sídlišti.

Rada MěstNV souhlasila se závěry zprávy a 
členům MěstNV uložila úkoly související s 
řešením jednotlivých problematik.

Sídlištní rada a stavební sekce OF budou 
postup prací sledovat a pomáhat při řešení 
problémů. Doufáme, že brzy se dočkáme kon
krétních výsledků a ne slibů a výmluv.

za stavební sekci a sídl. radu 
ing. Jan Chaloupský

předvolebních shromáždění OF

21.5. po 19 hod. Dvůr Králové (náměstí)
24.5. čt 17 hod. Lánov (kino)
24.5. čt 18 hod. Svoboda n.Ú. (kino)
24.5. čt 19 hod. Vrchlabí (veř.shr.)

SPOLEČENSKÉ VEČERY 
Spolku Němců 

probíhají každou sobotu v restauraci 
DRUŽBA v Trutnově

XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX  XXXXXXXX 

NENECHTE SI UJÍT!
4. května 1990 otevřel Václav Havel v Praze 
jedinečnou pouliční učebnici dějepisu,

v ý s t a v u 
"KDE DOMOV MÚJ"

Vystavené objekty a fotografie nezkresleně 
dokumentují historii naší republiky v letech 
1918-1968. Jsou instalovány od Můstku na 
dolním konci Václavského náměstí po Příko
pech až k Domu U Hybernů. Uvnitř Domu U Hy
bernů je dokumentováno období 1968-1989, je 
tam i prostor pro volební agitaci politic
kých stran.

Srdečně zvou
pořadatelé výstavy: Občanské fórum, Evrop
ský kulturní klub a ministerstvo kultury.
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX

rudá úderka řádí
Poslední dubnový týden zažil Trutnov ne- krát musíme děkovat za to, že absencí kon- 

všední atrakci. Po dva dny pochodovali jeho troly a sebekritiky se vypracovali ke steri- 
ulicemi nadšení mládežníci v pionýrských a^ litě a neschopnosti. Jinak by nebylo ani 
svazáckých krojích a rázným zpěvem písní pa-^"v**něžné revoluce, 
desátých let lákali na minifestival pokroko- yyfy t C /■ ani těchto řádků! 
vých filmů v KM TREND. Aw^/IOsou programu by-

Čkoda, že festival si nechala většina ly pokrokové fil-

HĄMBA A FUJ 2UYM 
KAPITALISTŮM A IMPERIALISTA^

vás ujít. Nebyl jen zábavný. Byl poučný.
Úpěnlivě psaná hesla, visící na stěnách 

sálu, stejně jako výstavka agitačních paper- 
backů, vrátila čas o desítky let zpět. Nezá
leží na kráse písma, nezáleží na gramotnos
ti, když 
ruka je 
vedena 
horoucím 
srdcem, Že? 
Stejný duch 
prolínal živá vystoupení Rudé úderky. Neumíš 
zpívat? Nevadí, hlavně že je to nahlas. Ne
jsou děvčata? Nevadí, zapálený svazék splete 
vlasy do copů a natáhne sukni, vše pro naši 
věc, tu jedinou správnou!

Kladivo a srp křesaly jiskry, odvážně du
ly měchy harmonik, vše jednoznačně vpřed k 
Slastným zítřkům rozesmáté komunistické bu
doucnosti, kdy všichni už budou mít všeho 
dost. Tady nebylo místo na postranní myšlen
ky, vlnící se sukně nevnukaíy erotické před
stavy, To nebyli chlapci a dívky. To byli 
MLÁDEŽNÍCI toho nejryzejšího ražení přímo 
z padesátých let.

Z autenticity projevu Rudé úderky šel 
mráz po zádech - z představy, že takto mohli 
být zapálení i funkcionáři SSM. Bohu nasto- 

my z padesátých a pozdějších let. Filmy typu 
"úderná pěst dělnické třídy", "cestou k Úno
ru", "milice nespí", prokládané kreslenými 
pohádkami o Mikešovi a lesních zvířátkách. 
Úsměvné byly sekvence z předválečných týde

níků o žití a bojích dělnictva, ne
bol všichni "budovatelští" režiséři 
použili přesně stejných záběrů. Tak 
málo trpělo a bojovalo dělnictvo, 
že více snímků se nepodařilo nato
čit a uchovat?

Razantnějšího, aktuálnějšího vyznění fil
mů by se možná dosáhlo zařazením "stříka- 
cích" scén z Václaváku či úryvků projevů Mi
loše Jakeše - budeme se těšit příště.

Celkový dojem z pořadu, který výsekem 
starých časů v kontextu dneška názorně na
stavil zrcadlo frázovitosti a prázdnotě ko
munistické propagandy i naší nedávné pasi
vitě, byl povzbudivý.

Rudá úderka ráda přijede i k vám.
Kontaktní adresa: Alena Takáčová,

KM TREND, Jihoslovanská 37, 541 01 Trutnov, 
telefon: 2505.

J.Píša
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